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ÉVKÖZI 24. VASÁRNAP                                A év                    1– 4 oldal 

SZENT KERESZT FELMAGASZTALÁSA 

 

Olv.: Szám 21,4-9 – Fil 2,6-11 – Jn 3,13-17 

Jézus és Nikodémus  
 

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 

  

Szentmise bevezetése 

 

Isten hozta a Testvéreket! Ma Szent Kereszt felmagasztalásának emléknapja van. A kereszt – 

ahogy énekeltük – az életünk fája! Jézus a kereszten halt meg értünk, mert ki akarta fejezni, 
hogy legnagyobb szeretete annak van, aki minden áldozatot meghoz a másikért! Ezért a 
kereszt nekünk az élet szimbóluma, mert  
 

Jézus arra tanít bennünket a kereszten,  
hogy az egymással való kapcsolatunk az áldozatkészségünkkel mérhető!  
Annyi közünk van egymáshoz, amennyi áldozatot hozunk egymásért!  
 

Az áldozat az életet jelenti a másik számára, akiért áldozatot hozunk, 
akinek azt mondjuk: szeretlek! Jó, hogy vagy! 

 

A mai nap más szempontból is nagyon kedves nekem! Néhány fiatalember, akik itt vannak, új 
iskolaévet kezdenek. Ők itt laknak ebben a házban, az Irgalmas Rend kollégiumában, 
egyetemista fiatalok. A Kárpát-medence minden pontjáról érkeztek, sőt még van, aki a nagy 
magyarországi határtól éppen egy kicsit kijjebbről jött.  
 

Ma van nekik a Veni Sancte! Az elmúlt napokban több Veni Sancteról hallhattunk, a rádió, a 
televízió is közvetített ezekből. Mindannyian egyetértünk abban, hogy a kezdés áhítata 
elsősorban a templomban tapasztalható meg. Nagyon szép beszédeket hallottam én is a 
miniszter úrtól, másoktól, de az áhítat, ami mindenképpen körül kell, hogy lengje ezt az 
eseményt, valószínű, hogy csak a templomban tapasztalható meg. 
 

Veni Sancte, évkezdés 

Talán értelmezni is kell az embereknek, mit jelent maga a fogalom, hogy Veni Sancte? 
Lefordítottuk: évnyitó, évkezdés. Szóról-szóra: jöjj Szent! Tovább folytatva: Veni Sancte 
Spiritus! Jöjj Szentlélek Isten! Miért? Miért kezdünk így egy esztendőt, hogy a Szentlelket 
kérjük? Hitünk szerint a Lélek a megvilágosítás Istene! Amikor a gyerek, a fiatal egy újévet 
kezd, akkor hívja a Lelket, az Isten Lelkét, a megvilágosítás Lelkét! Ez azért nagyon fontos, 

mert minden megvilágosítás valamiképpen az Istentől származik! Ez titok! A mai vasárnapon 
talán egy kicsit többet megsejtünk ebből!  
 

A Lélekért imádkozni kell! A Lelket hívni kell! 

 

Ez úgy van, hogy a vitorlás kibontja a vitorlát és ha nincs szél, akkor mit sem ér, de ha 
belekap a szél a vitorlába, akkor repül a hajó! A Veni Sancte Spiritus ezt az élményt akarja 
megadni nekünk!  

Kérjük az Isten Lelkét, hogy ragadjon el bennünket! 

Világosodjon meg az értelmünk, mert csak világos értelemmel, 
mondhatnám így is: intelligenciával lehet emberhez méltó életet élni! 
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Az intelligencia nem függ össze a tanultsággal. A legegyszerűbb falusi ember is lehet 
intelligens! Kérjük mindannyian magunk számára a Lelket! Minden egyes nap egy új kezdés, 
ezeknek a fiúknak egy új iskolaév. Mi azt szeretnénk, hogy ők végig tudjanak menni az úton 
Isten segítségével! Gazdagodjanak tudásban, az igazság felismerésében és egyre mélyebbre 
hatoljanak a Lélek világában, mert az ember vagy a Lélek felől él, vagyis belülről, vagy 
elvétette az életet! Tartsunk bűnbánatot, hogy tiszta gondolatokkal fordulhassunk Isten felé! 
 

Szentbeszéd 

 

Kedves Testvérek, kedves Fiúk!  
Veni Sancte! Próbáljuk helyesen érteni a jövőben ezt a fogalmat: Veni Sancte Spiritus! Jöjj 
Szentlélek Isten! Jöjj lelkünk Istene, így is mondhatnám: emberségünk Istene! Sajnos mi 
emberek, amikor ilyen kényes kérdésről van szó, akkor szívesen rövidítünk, csak: Veni 
Sancte! Vagy ez a másik közmondás: Épp testben épp lélek! Hányszor idézik nagy tudású 
emberek is, csak közben elhagyják a lényeget, mert ez a közmondás így szól: Imádkozni kell 
azért, hogy épp legyen a lelkünk a testünkben! Ezt pogány bölcs mondta, a pogányok 
imádkoztak. A világ nagyon szívesen, ezeket a kényes szempontokat elharapja, elhagyja! Mi 
ne essünk bele ebbe a hibába! 
 

Veni Sancte a start! 

Veni Sancte a Lélek hívogatása! Minden kezdet nagyon izgalmas! A kezdet szép! Mai 
nyelven Veni Sancte a start! A sportpálya salakján lekuporodnak a futók, várják a startjelet, 
eldördül a pisztoly és elindulnak az ismeretlen felé. Ki tudja akkor abban a pillanatban, hogy 
mi minden vár rájuk száz méteren, ötezren, vagy a maratonin. Arról nem is beszélve, hogy 
senki se tudja akkor még, hogy ki lesz a győztes. 
 

Ez a start! Indulás az ismeretlen felé, ki tudja mi vár rátok ebben az évben! Valamire 
gondoltok, de valószínű, hogy lehetetlen előre megsejteni is, hogy mi minden vár az emberre 
egy év során, életünkről nem is beszélve. Ahogy mondottam a szentmise bevezetőjében, 
minden kezdet valamiképpen áhítatot is jelent! A kezdet valami misztikus! Ezt az áhítatot 
valójában az ember csak itt a templomban tudja átérezni. 
 

Az Egyház hajó 
Úgy vagyunk itt a kezdetkor, mint akik egy hajóban vagyunk! Az Egyház hajó, ez a hajó most 
indul és jó szelekre vár! Egy hajóban utazunk, ti mindenképpen, de mi mindannyian egy 
hajóban vagyunk. Ma évnyitókor, évkezdéskor indul ez a hajó, fölhúzták a horgonyt és ki 
tudja, milyen szelet kapunk? Merre jutunk, mennyire jutunk előre? Mi van akkor, amikor eláll 
a szél? A vitorlázók mondják ilyenkor, hogy rohadnak a vitorlák, csak lebegnek. Nagyon 
izgalmas minden kezdés! Az ember fohászkodik, a futballisták, amikor bemennek a pályára, 
vagy amikor csere van, akkor látjuk, hogy a legtöbb lenyúl a földre, keresztet vet magára! 
Valami sajátos emberi ez! 
 

Mindennél fontosabb a szeretet! 

A következőt szeretném nagyon a figyelmetekbe ajánlani! Emberi életünk szempontjából 
rendkívül fontos a tudás! Rendkívül fontos az igazság felismerése, amikor a teljes valóságból 
valamit megsejt az ember! Ez a mi emberi életünk titokzatos feladata! A megvilágosodott 
értelem! A hívő ember ezt az Istennel hozza össze! Minden megvilágosodás egy lépés! 
Milyen természetes, mikor keressük a megoldást és megvan! Vagy, amikor valami érthető 
lesz a számunkra, világos! Gyönyörű magyar nyelven egyébként, világos, értjük!  
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Huxley azt mondja: Az intelligencia minden jóság feltétele! 

 

Nem elegendő a tudás, nem elegendő az igazság fölismerése, a hívő ember mindezek előtt a 
szeretetet mondja! Huxley amikor erről az igazságról beszél, hogy az intelligencia összefügg a 
jósággal, akkor ez pontosan a szeretetre utal! Fontos a tudás, fontos az igazság megismerése, 
de mindennél fontosabb a szeretet, ami azt jelenti, hogy az ember elindul a másik felé!  

 

Minden tudásnak, minden felismerésnek is az a célja, 
hogy az ember elinduljon a másik felé! 

Ezért is kérjük a megvilágosítást! 

 

Ezt talán jobban értik a költők, mint ti informatikusok. Bár azt mondják, elsősorban rátok, 
informatikusokra van szükség ebben a világban. A költők ihletről beszélnek, akkor tud írni, 

amikor ihlete van, amikor valamilyen sugallata van. A feltalálók is mindig ihletről beszélnek, 
valamire felfigyeltek, valamit felismertek. Amikor indulunk, mindezekre gondolni kell! 

 

Az ember magányos, mint a fa! 
Mi emberek egyetlenek vagyunk, mindegyikünk egyetlen, egyetlen és megismételhetetlen. A 
modern filozófusok azt mondják erre az egyetlen emberre, hogy magányos. Nagyon érdekes, 
hogy éppen az újkor filozófusai mondják azt, hogy az ember magányos. Nagyon is passzol 
éppen ebben a világban kimondani ezt az igazságot, amikor állandóan szolidaritásról 
beszélünk, emberi kapcsolatok fontosságáról. Ugyanakkor a tudósok is azt mondják, hogy az 
ember magányos. Nem biztos, hogy ennek a mélyén nem az igazság van. 
 

Nekünk vizsgázni a magányosságból kell! 

 

A magányosság egészen sajátos állapot. A magányosság jelképe a magányos fa, amely 
gyökereivel a földbe kapaszkodik, levelei között a világgal tárgyal, a világgal van 
kapcsolatban. Ha nagyon komolyan belegondolunk, az ember magányossága csupán formális 
magányosság.  

Minél jobban belegyökerezik az ember az Istenbe, 
 mert erről van szó, még azt is mondhatnám, a nemzettudatába, 

annál inkább kinyílik a világ felé, az emberek felé! 

 

Olyan, mint a fa. A fa a remény szimbóluma! A földbe gyökerezik és fölfelé növekszik! Az 

ágai beszélnek a reményről! Sajátos ez a kérdés. 
 

A Szent Kereszt életünk szimbóluma! 

Ma, Szent Kereszt felmagasztalásának az ünnepén erre a fára gondoljunk, amely kifejezi, 
szimbolizálja a mi életünket! Isten nyomán elindulunk, belegyökerezünk úgy az Istenbe, 

ahogy Jézus belegyökerezett, hogy aztán úgy tudjunk élni az emberekért, a világért, ahogy 
Jézus élt! Ez a kereszt a mi életünk szimbóluma! Isten animál bennünket arra, hogy bele ne 
fáradjunk egymás keresésébe, egymás szolgálatába!  
 

A tudománynak az a dolga, 

hogy szolgáljon, szolgálja a világot, szolgálja az embereket! 

Vagy ez, vagy elvétettük az életet! 

 

Ezeket nektek egyre jobban és tisztábban kell látni! Ti, akik egy magas képzésbe indultok el, 
nektek nagyobb a felelősségetek, mint azoknak, akiknek ez a lehetőség nem adatik meg! 
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Rendkívül fontos, izgalmas kérdések ezek: a megvilágosodott értelem, amely a jóság felé 
fordít bennünket! A kereszt, amely életünk szimbóluma! Most a XXI: században ezeken egyre 
többet kell gondolkodnunk! 
 

A gomb, az okos telefon gombja 

Gellértnek van egy okos telefonja. Ez a ti világotok, a XXI század emberének világa. Azt 
mondják, hogy a XXI század kihívása, talán tragédiája a gomb, az okos telefon gombja! A 
társadalmi létünket veszélyezteti! Fiúk, ne feledkezzetek meg erről! Mi a társadalom? 
Egymásnak társai vagyunk! A szülő odaadja a gyereknek az okos telefont és a gyerek 
nyomogatja a gombot. Nem kell vigyázni a gyerekre, a gyerek elvan. Nem kell neki testvér se, 
talán anya se, meg apa se. Egész nap elvan a telefonnal. Nem kell nevelni se, rosszalkodni se 

rosszalkodik, egész nap játszik a gombokat nyomogatja. És?  
 

Ez a gyerek, a XXI század gyereke leszokott a mozgásról. Nem is mozog, mert mozogni 

fárasztó. Fárasztó! Gombokat nyomogatni egyszerű, meg könnyű. A mozgás fárasztó, ezért le 
is mond róla. Egészségről ne is beszéljünk. 
Van ami a mozgásnál még fárasztóbb a beszélgetés. A XXI század gyereke nem beszélget, de 

a fiatalokra még inkább jellemző, a ti korosztályotokra. Hallottam, hogy fiatalok, amikor 
összegyűlnek, akkor nem beszélgetnek egymással, játszanak a telefonjukkal. Beszélgetni 
nehéz! Nem akarnak semmit se mondani? Ezzel a telefonnal mondják, ilyen képi beszéddel. 
 

Azt hiszem, a társadalmi élet van veszélyben! 

 

Az okos emberek ezeken a kérdéseken elgondolkodnak, mert a tudás, a felismert igazság 
életünk eszménye életünk lényegét jelenti és a szeretet! Ha mindezeken el-elgondolkodunk, 

akkor talán jó úton is járunk! 
 

Kedves fiúk, most azt ajánlom nektek, de mindenkinek, hogy indítsuk a hajót, indítsuk a 
vitorlást. Sok mindent kell tudni ahhoz, hogy a vitorlással az ember tudjon haladni, de a 
legfontosabb, kell a szél! Ha nem jó a szél, akkor hiába tud rengeteget az ember, aki a 
vitorlásban űl, nagy bajban van.  

 

Kell a Lélek, kell a Szentlélek! Ezért kezdjük így az utunkat! 

A Lelket csak imádsággal lehet esedezni! 

A Lelket csak vallásos életünkben lehet megkapni! 

 

Azt kívánom nektek, hogy legyen jó indulás ez az év! Olyan emberekké váljatok, akik a világ 
hasznára, a világ javára lesztek ebben a veszélyeztetett XXI században.  

 

Olyan világot szolgáltok, ahol emberek egymásra találnak! 

A társadalmi élet újul meg, emberek egymás társai lesznek! 

Minden tudománynak ezt kell szolgálni! 

+  A M E N  + 

Imaszándék a Mi Atyánkhoz 

Kedves Testvérek! Egy hajóban vagyunk, nagy szükségünk van arra, hogy jó legyen a 
széljárás. A világ nem tud mit kezdeni a keresztények értékeivel, a nagylelkűséggel, a 
megbocsátással, az újrakezdéssel, csak elvárja! Egyedül a keresztények tudják ezeket az 
értékeket megjeleníteni! Kérjük a Szentlelket, jó iránya legyen a hajónknak és minél több 
embernek tudjunk bátorítást adni: érdemes élni és érdemes egymással összetartozni!            


